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افســانه ها و سوءبرداشــت ها دربــاره دارایی هــای 
دیجیتال همچنان جزو مهم تریــن تصورات از این 
دارایی ها است. با وجود گذشت بیش از یک دهه 
از تولــد بیت کویــن، همچنــان رمزارزهــا بــه عنوان 
متهــم ردیــف اول پول شــویی، کمک به تروریســم 
و کلاهبرداری هــای مالی به شــمار می روند. شــاید 
علت این تصورات این باشــد که ما انسان ها بیش 
از همه از آنچه دقیقاً نمی شناسیمش، می ترسیم. 
ما پول نقــد را به خوبــی درک می کنیــم؛ می توانیم 
لمســش کنیــم و ارزش آن را بفهمیــم. هــر چقــدر 
دارایی  از آن شــکل قابل درکش برای انسان ها دور 
می شود، هراس از آن و کاری که از طریق آن می توان 
کــرد نیــز بیشــتر می شــود. بــه عنــوان پدیده هــای 
نوظهور، قطعاً دارایی های دیجیتال 
می تواننــد ســوژه های جذابــی بــرای 
کلاه برداران باشــند و نمی توان انکار 
کرد که این ابزارها، پتانســیل فریب 
مردم را دارند. اما اگر دقیق تر شویم و 
بدون غرق شدن در افسانه ها به آمار 
کلاه برداری ها، پول شویی ها و کمک 
به تروریســم نگاه کنیــم، می توانیم 
درک صحیحی از نقش دارایی های 
دیجیتــال در ایــن اقدامــات داشــته 
باشــیم. هنــوز هــم بعــد از گذشــت 
چندیــن دهــه از ظهــور کارت هــای بانکــی، شــاهد 
دزدی از طریــق این ابــزار هســتیم؛ ابزارهایی که به 
طور رسمی از ســمت حاکمیت پذیرفته شده اند و 
بانک ها به عنوان بزرگ ترین بازیگران مالی از آنها 
پشتیبانی می کنند. بدتر از آن هنوز هم مردم فریب 
سکه های ثامن را می خورند و همچنان مؤسسات 
مالی بــدون مجــوز از بانــک مرکــزی می توانند پول 
مردم را جذب و با وعده ســودهای کلان سرشــان را 
کلاه بگذارند. درباره پول شویی نیز تصور اشتباهی 
دربــاره دارایی هــای دیجیتــال وجــود دارد. در ایــن 
باره احتمــالاً بیش از همــه، تصمیم گیــران در لایه 

دولتی هســتند که برداشــتی آمیخته بــا تحریف 
درباره ایــن دارایی ها دارند. هنــوز هم بخش عمده 
پول شویی از طریق حساب های تو در تو و با استفاده 
از سیستم بانکی سنتی اتفاق می افتد که با وجود 
تلاش های زیاد دولت ها هنوز هم ریشه کن نشده 
است. گفته می شود سالانه بین ۲ تا ۵ درصد تولید 
ناخالــص جهــان شســته می شــود. این اعــداد که 
چیزی بین ۷۸۰ تا ۲ هزار تریلیون دلار در سال است 
را دفتر مبــارزه با مــواد مخــدر و جرم ســازمان ملل 
متحد )UNODC( تخمین می زند. درباره کمک به 
تروریسم نیز چیزهایی که گفته می شود از همین 
جنس اســت. حتماً دارایی هــای دیجیتــال مانند 
هر دارایی دیگری و خصوصاً بــه عنوان پدیده های 
نوظهــور می تواننــد ابــزاری بــرای کلاه بــرداری، 
پول شویی یا کمک به تروریســم باشند اما اگر این 
واقعیــت را در نظر نگیریــم که هنوز هم پــول نقد و 
حساب های بانکی مهم ترین نقش را در این میان 
دارند، در دام بزرگی می افتیم. دارایی های دیجیتال 
با اینکه هنوز هم به عنوان دارایی های غیرشــفاف 
شناخته می شوند اما با مکانیســمی که تحت آن 
کار می کننــد می توانند اتفاقاً شــفاف ترین جریان 
انتقــال را ایجــاد کنند. بنابراین خیلی مهم اســت 
کــه تــلاش کنیــم افســانه های موجــود را از چهــره 
دارایی های دیجیتال بزداییم. ما در کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار، طی این سال ها تلاش کرده ایم با تولید 
محتوا، فهمی واقعی و مبتنی بر واقعیت نسبت به 
دارایی های دیجیتال ایجاد کنیم، خصوصاً در بین 
بخش های تصمیم ساز و تصمیم گیر. در این مسیر 
مهم تریــن کتاب های تخصصی و بــا کیفیت ترین 
نشــریه های تخصصــی را منتشــر کرده ایــم. طــی 
سه سال گذشــته نیز با برگزاری رویداد ۹ ژانویه که 
هم بخش خصوصی و هم بخش حاکمیتی در آن 
حضور فعالی دارند، برای این مهم تلاش کرده ایم. 
امسال نیز با برگزاری سومین دوره رویداد ۹ ژانویه، 

امیدواریم قدمی در این مسیر برداریم.

INTROسرآغاز

افسانه زدایی از یک واقعیت

 رئیس مرکز ملی فضای مجازی
در رویداد هوش مصنوعی و سلامت مطرح کرد 

 پیگیر ایجاد وحدت رویه
در حوزه هوش مصنوعی هستیم

رویداد ملی هوش مصنوعی و ســلامت با هدف توسعه 
هــوش مصنوعــی در حــوزه ســلامت بــا حضــور وزیــر 
ارتباطــات، وزیــر بهداشــت و رئیــس مرکــز ملــی فضای 

مجازی آغاز به کار کرد.
تشــخیص تداخــلات دارویــی، دســتیار هوشــمند 
خودمراقبتــی و کاهــش مرگ ومیر ناشــی از بیماری های 
قلبــی و عروقی با اســتفاده از هــوش مصنوعــی ازجمله 

محورهای این رویداد عنوان شده اند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در صحبت های خود در 
این رویداد با اشاره به نقش هوش مصنوعی در تغییرات 
چند دهــه آینــده و اینکــه هــوش مصنوعــی را نمی توان 
به حوزه خاصــی محدود کرد، گفــت: »هوش مصنوعی 
موضوعی اســت که یــک هســته متمرکــز دارد کــه برای 
عملیاتی شدن آن نیاز است در بخش های مختلف خود 
را نشــان دهد؛ بنابراین نمی تــوان آن را به حــوزه خاصی 

محدود کرد.«
آقامیــری در ادامه افزود: »با بررســی ســایر کشــورها در 
این زمینه می توان گفت سه رویکرد وجود دارد. بعضی 
کشــورها تمرکــز روی هســته های شناســایی دارنــد کــه 
این سیاســت مــورد توجه کشــورها بــوده اســت. برخی 

روی پژوهــش کاربــردی متمرکــز هســتند و برخــی دیگر 
از کشورها در زمینه توسعه کاربرد فعالیت می کنند.«

او در ادامه تصریح کرد: »سیاست های کشورها در حوزه 
هــوش مصنوعــی از موضوعــات مهمــی اســت کــه باید 
وحدت رویه داشته باشد و در حال حاضر این مسئله در 

کشور در حال پیگیری است.«
به گفته آقامیــری موضوعی که در این همایش بررســی 
می شود اتفاق نادری است و کاری که می خواهیم انجام 
دهیم تأثیر بسیاری مانند تشخیص تداخلات دارویی، 
کاهش هزینــه درمان، تأمین منابع دولت و ســایر موارد 
خواهد داشــت. آقامیری خاطرنشــان کرد: »نتیجه این 
زحمات به نفع مردم است و امروز روز بسیار شورانگیزی 
اســت و با تجربیات موفق در این زمینه می توان زنجیره 
را کامــل کــرد و بــا تکمیــل آن طی ماه هــای آینده شــاهد 
تأثیر این رویــداد در زندگی مردم بود.« براســاس آماری 
که رئیس مرکــز مدیریت آمار و فنــاوری اطلاعات وزارت 
بهداشت اعلام کرده، در این رویداد ۲۰۸ محصول و ایده 
ارائه شــده که ۶۰ درصد آن مربوط به افراد حقیقی و ۴۰ 
درصد مربوط به شــرکت های حقوقی است و در جریان 
داوری ۱۳ محصول و ایده برگزیده معرفی خواهند شد.

برگزاری وب  سامیت ۲۰۲۳ در لیسبون پرتغال 

رویدادی که متعهد به توانمندسازی زنان است
اجلاس جهانی »وب  سامیت« از تاریخ ۱۳ نوامبر و به 
مدت ۳ روز در شهر لیسبون کشور پرتغال برگزار شد. 
این اجلاس جهانی، بزرگ تریــن کنفرانس فناوری وب 
محسوب می شــود. ســخنرانان برجســته، بزرگ ترین 
شــرکت های فنــاوری و رســانه های برتر از سراســر دنیا 
در وب  ســامیت گــرد هــم آمدنــد. ایــن رویداد توســط 
شرکتی در دوبلین ایرلند برگزار می شود که رویدادهای 
وب  سامیت را در شــهرها و کشــورهای مختلفی چون 
ریودوژانیــرو، تورنتــو، هنگ کنــگ و دوحه برگــزار کرده 

اســت.  در اجلاس لیســبون بیش از ۱۶۰ کشور، ۲۶۰۰ 
اســتارتاپ، ۸۰۰ ســخنران، ۹۰۰ ســرمایه گذار، ۲۰۰۰ 
رســانه و ۷۱ هــزار شــرکت کننده حضور داشــتند. لازم 
به ذکر اســت که بیش از ۴۲ درصد از شرکت کنندگان 
وب  سامیت لیسبون را زنان تشکیل می دادند. یکی از 
تعهدها و محورهای اصلی وب  سامیت، توانمندسازی 
زنــان در سراســر جهــان بــوده اســت. در واقــع یکــی از 
اهداف ایــن اجلاس کمک بــه افزایش حضــور زنان در 

اکوسیستم فناوری است. 
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

شــرکت ســهامی خاص نویان ابر آروان، معــروف به »ابر 
آروان«، در تاریــخ ۱۵ ســپتامبر ۲۰۲۳ توســط آمریــکا به 
بهانه نقش این شــرکت در فیلترینگ و کنترل اینترنت 
تحریم شــده اســت. ابــر آروان علاوه بــر آمریکا، توســط 
اتحادیه اروپا نیز مورد تحریــم قرار گرفته و اکنون تحریم 
این شــرکت توســط اتحادیه اروپا یک ساله شــده است. 
آمریکا ابر آروان را به دست داشتن در توسعه زیرساخت 
شــبکه ملی اطلاعات ایران و سانســور و کنترل اینترنت 
متهم کرده اســت. همچنیــن مدعی شــده که ابــر آروان 
به عنــوان یــک ســرویس میزبانــی وب و شــبکه تحویــل 
محتوا، بــه ایجاد بســتری برای زیرســاخت شــبکه ابری 
یکپارچــه شــبکه ملــی اطلاعــات کمــک کــرده اســت. 
باید خاطرنشــان کــرد کــه طبق بررســی های انجام شــده 
مســتندات دقیقی برای ادعاها و اتهامات آمریکا یافت 

نشده است. 
از دیگــر اتهاماتــی کــه آمریــکا بــه ابــر آروان وارد کــرده، 
انعقاد قرارداد بین این شــرکت و وزارت فناوری اطلاعات 
و ارتباطــات جهت ایجاد امــکان رهگیــری اینترنت برای 
دولــت و دادن امــکان کنترل و سانســور ترافیــک ورودی 
و خروجــی و نظارت بــر داده های روی ســرورها بــه دولت 

ایران اســت. این در حالی است که مســتنداتی مبنی بر 
این تفاهم نامــه از ســوی آمریکا وجــود ندارد. بــه ادعای 
آمریکا، این شرکت وب سایت ها را به درخواست کمیته 
تعییــن مصادیق محتــوای مجرمانه ایران مســدود کرده 
اســت. باید اشــاره کرد که این کمیته هم توســط آمریکا 
به دلیل نقــش آن در نظارت بــر محتوای آنلایــن و فیلتر 
کردن وب سایت های مغایر با قوانین ایران، تحریم است. 
همچنیــن »پویــا پیرحســینلو« و »فرهــاد فاطمــی«، از 
بنیان گذاران ابر آروان نیز به دلیل فعالیت در این شرکت 

تحریم شده اند.
شایان ذکر است که ابر آروان ادعاهای وزارت خزانه داری 
آمریکا را رد کرده و گفته که سرویس های ابری نمی توانند 
به طور مســتقیم یا غیرمستقیم هیچ نقشــی در فیلتر، 
سانســور یا محدودیت اینترنت در هر نقطه ای از کشور 
یا جهــان ایفــا کننــد و ایــن ادعاها دربــاره یک ســرویس 
نمی تواند درست باشد؛ چراکه در سازوکار اینترنت ایران، 
تمامــی مجــاری ورودی اینترنت به کشــور تحــت کنترل 

شرکت زیرساخت کشور است.
یکی دیگر از مــوادی کــه در تحریم های آمریــکا علیه ابر 
آروان قیــد شــده، مربــوط بــه دفتــر مســتقر در دبــی این 

شــرکت اســت. آمریکا ادعا می کنــد، »ابــر آروان گلوبال 
تکنولوژیــز پلــی« بــرای اتصــال این شــرکت بــه اینترنت 
جهانی اســت. اما شــواهد نشــان می دهند که ابر آروان 
گلوبال تکنولوژیز فقط یک شــعبه از این شــرکت اســت 
که در دبــی فعالیت می کنــد و نقش دیگری بیــش از این 

ایفا نمی کند.
شــرکت ابر آروان در نوامبر ۲۰۲۲ یعنی حدوداً یک سال 
پیش توسط اتحادیه اروپا هم تحریم شد. اتحادیه اروپا 
این شرکت را به نقش داشتن در اختلال اینترنت تحریم 
کرده اســت. ابر آروان ســال گذشــته در دادگاه های اروپا 
اقامه دعوی کرد و مستنداتی برای رد این اتهام به دادگاه 
ارائه داد. این شــرایط برای ابر آروان به صورت مشابه در 

آمریکا نیز جریان دارد.
آنچــه از مــرور تحریم هــای آمریکا بــر شــرکت های حوزه 
فناوری و اطلاعات ایران برآمده این است که نوک پیکان 
تحریم های آمریکا اخیراً به ســمت صنعت فــاوای ایران 
نشــانه رفته اســت؛ رویه ای که بیش از هر چیزی زندگی 
عادی شــهروندان ایرانــی را تحت تأثیر قــرار می دهد. در 
سال های گذشته آمریکا بیشتر نهادهای فناوری نظامی 
ایران را نشانه می گرفت و دغدغه اش محدودسازی ایران 

تحریم  های آمریکا 
علیه کسب وکارهای 

ایرانی
از زمــان شــکل گیری جمهوری 
اســلامی در ایــران، سیاســت 
خارجــی آمریــکا در قبــال ایران بــا ابزار 
تحریم همراه شد. آمریکا سال هاست 
که از این ابزار برای اعمال بازدارندگی و 
محدود کردن حکومت ایران اســتفاده 
می کند کــه به نظــر اغلب کارشناســان 
حوزه هــای اقتصــادی و سیاســی ایــن 
زندگــی  کیفیــت  نهایتــاً  تحریم هــا 
شهروندان ایرانی را هدف قرار می دهد. 
تحریم های آمریکا علیه ایران، علاوه بر 
محدودســازی بخش هــای مختلــف 
صنعت ایران مانند انرژی، کشتیرانی و 
معــدن، تعــداد زیــادی از شــرکت های 

ایرانی فعال را نیز نشانه گرفته اند. 

همچنیــن، آمریــکا نه تنها این 
ابزارها را در جهت ایجاد تغییر 
در سیاســت خارجی و داخلی ایران به 
کار می بــرد، بلکــه دیگــر کشــورها و 
شــرکت های خارجــی را کــه هرگونــه 
ارتباطــی بــا حکومــت ایــران داشــته 

باشند، تحریم می کند.

۲۰۱۵، بــا توافــق   در ســال 
چندجانبه برجام، تحریم های 
اقتصــادی علیــه ایــران توســط دولــت 
اوباما لغو شــدند. اما ایــن تحریم ها در 
دولت ترامپ و با خروج آمریکا از توافق 
برجــام در ســال ۲۰۱۸ بــه حالــت قبــل 
بازگشــتند. از آن زمان بار دیگر آمریکا 
سیاســت »فشــار حداکثــری« را علیــه 
ایران به کار بــرده و در بازه های مختلف 
لیســت تحریم هایش را بلنــد و بلندتر 

کرده است.

 همان طــور کــه اشــاره شــد، 
تحریم هــای اعمالــی آمریــکا 
علیــه ایــران، علاوه بــر شــخصیت های 
اصلــی حاکمیتــی و صنایــع مختلــف، 
دامنگیــر شــرکت ها و کســب وکارهای 

ایرانی هم شده  است.

 شــرکت های حــوزه فنــاوری 
اطلاعــات هــم از ایــن قاعــده 
مســتثنی نیســتند و اتفاقــاً آمریــکا 
حساسیت زیادی نسبت به این دسته 
ایــن  دارد.  ایرانــی  شــرکت های  از 
شــرکت ها بــه دلایــل مختلفــی توســط 

آمریکا تحریم شده اند.

REVIEWبررسی

مروری بر تأثیرات تحریم های آمریکا علیه شرکت های حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران 

تحریم، تحدید و تهدید 
فناوری به بهانه حقوق بشر
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لجستيک
L O G I S T I C

سرپرست فرهنگ سازمانی و تجربه کارکنان دیجی اکسپرس در حاشیه نمایشگاه کار از 
فعالیت های این شرکت لجستیکی می گوید

موضوع منابع انسانی و مفاهیمی مانند برند کارفرمایی 
در ســال های اخیــر بــا توجــه بــه گرایش هــای نوآورانــه و 
همچنین چالش هایی که کســب وکارها در زمینه نیروی 
انسانی متخصص با آن مواجه شــده اند، بیش از پیش 
مورد توجــه گرفته اســت. در همین راســتا در ســال های 
اخیــر شــاهد برگــزاری نمایشــگاه هایی بوده ایــم کــه در 
آنها کســب وکارها به دنبــال جذب اســتعدادها از میان 
دانشــجویان بوده انــد. ســیزدهمین نمایشــگاه »کار« 
دانشــگاه شــریف نیز یکی از چنین رویدادهایی بود که 
با هدف ایجــاد فرصت های شــغلی در حوزه هــای فنی و 
مهندسی، علوم پایه، مدیریت، علوم پزشکی و تجربی، 

برگزار شد. 
بخش زیادی از کسب وکارهای حاضر در این نمایشگاه 
مرتبط با حوزه فناوری اطلاعات و نوآوری بودند. یکی از 
کسب وکارهای شرکت کننده در نمایشــگاه کار، شرکت 
»دیجی اکســپرس« بود کــه از ســال ۱۳۹۹ فعالیت خود 
را آغــاز کــرده و بــازوی لجســتیک دیجــی کالا بــه شــمار 
می رود. رضا بابائی، سرپرست فرهنگ سازمانی و تجربه 
کارکنان دیجی اکسپرس، درباره فعالیت دیجی اکسپرس 
می گوید: »دیجی اکسپرس یکی از زیرمجموعه های گروه 
دیجی کالا است که در حوزه لجستیک فعالیت می کند. 
لجســتیک، از زمــان آغــاز فعالیــت  دیجــی کالا بخشــی 
جدانشــدنی از فعالیت های این مجموعه بوده اســت.. 
اکنون نیز دیجی اکسپرس روزانه حدود صد هزار کالا به 

مشتریان دیجی کالا و دیجی کالاجت تحویل می دهد.«
او در ادامه بیان می کند: »دو نوع تحویل کالا وجود دارد؛ 
تحویل برنامه ریزی شده )Schedule( و تحویل بر اساس 
تقاضا )on demand(. تحویل برنامه ریزی شده، مدلی 
است که در بازه های مشخص، مثلاً برای زمانی مشخص 
در روزهای تعیین شده توسط مشتریان، سفارش تحویل 
داده می شــود. تحویــل بر اســاس تقاضــا نیز مربــوط به 
مدل Q-commecrce اســت و به خریدهایی از دسته 
مواد غذایــی و کالایی هایی اختصاص دارد که مشــتری 
می خواهد در مدت زمان کوتاه )نیم  الی یا یک ســاعت( 
 ،schedule آن را دریافــت کنــد. در تحویــل بــر اســاس
تیپاکس و شرکت پســت رقبای ما هســتند و در تحویل 
بر اســاس تقاضا، شــرکت هایی مانند اسنپ اکسپرس، 

الوپیک و میاره رقبای ما به شمار می روند.«

 آمــوزش؛ یکــی از ارکان اصلــی رشــد 
نامحدود

رضا بابائی در ادامه، درباره برنامه های دیجی اکســپرس 
در حــوزه منابــع انســانی بــه موضــوع آمــوزش نیروهای 
انسانی اشاره می کند و توضیح می دهد: » به طور کلی، 
ما باور داریم، آموزش یکی از ارکان اصلی رشد نامحدود 
اســت. ما در گــروه دیجــی کالا برای توســعه و پیشــرفت 
همکاران مان از بسترهای متنوعی استفاده می کنیم.«

او در ادامه توضیح می دهد: » به طور کلی در نمایشگاه  

کار شــریف، مخاطــب نســل جدیــد اســت و پروژه هــای 
کارآموزی می تواند به چرخه ورود این نسل به سازمان ها 
کمک کند. این پروژه هــا به ما کمک می کننــد تا انرژی و 
پتانسیل های موجود در نسل جدید را به گروه دیجی کالا 
وارد کنیــم. خوشــبختانه از چندین ســال پیــش تجربه 
خوشــایندی در جذب کارآموز و برنامه توســعه و ارتقای 
آنها تــا لایه های مدیریتی داشــته ایم و همچنــان در این 

راه قدم برمی داریم.«

 ایجــاد انگیــزه بــرای عــدم مهاجــرت 
استعدادها

بابائــی در مــورد مســئله مهاجــرت و چگونگــی برخــورد 
کسب کارها با این مفهوم خاطرنشان می کند: »می توانم 
استفاده از مفهوم کار معنادار، خلق ارزش و دغدغه مند 
بودن همکاران را به عنــوان یک راه  حل ذکــر کنم. ما هم 
در دیجی اکســپرس مانند بسیاری از شــرکت های فعال 
در اکوسیســتم اســتارتاپی با مســئله مهاجــرت روبه رو 
هســتیم. اصلی تریــن دلیــل تــرک شــغل در دیجــی کالا 
مهاجرت بوده است اما ما با تلاش در راستای خلق معنا 
در مشــاغل مختلــف و بررســی جایــگاه موقعیــت کاری 
در بــازار و بهینه کــردن حقوق و مزایــا، این فرصــت را به 
همکاران خــود می دهیم که بتواننــد در جامعــه اثرگذار 
باشــند تــا انگیــزه ای بــرای عــدم مهاجــرت و مهاجــرت 

معکوس افراد با استعداد ایجاد کنیم.«

تحویل روزانه صد هزار 
کالا به مشتریان 

گلرنگ وارد بازار سفارش 
آنلاین غذا شد 

 »افُود«؛ رقیب 
جدید اسنپ فود

»افُــود« به عنــوان بازیگــر جدیــد حــوزه 
ســفارش  آنلاین غذا، وارد بــازار این حوزه 
شــد. این کســب وکار که به تازگی به حوزه 
سفارش گیری آنلاین غذا وارد شده، رقیب 
اســنپ فود در این حوزه به شــمار می رود 
و بــه نظــر می رســد بــا ورود ایــن بازیگر به 
عرصه سفارش گیری آنلاین غذا، انحصار 
فعالیت اســنپ فود شکسته شــود. افُود 
بــا حمایــت گــروه تجــاری گلرنــگ )گــروه 
سرمایه گذاری کوروش( وارد این حوزه شده 
است. گفتنی است گروه ســرمایه گذاری 
کوروش، مالــک فروشــگاه های زنجیره ای 
چــون »افــق کــوروش« و »امُارکــت« 
اســت و افُــود تازه تریــن اقــدام ایــن گــروه 
ســرمایه گذاری بــرای توســعه بیشــتر 
فعالیت های خود در تجارت الکترونیکی 

است.

ارزش ۳0 همتــی بــازار 
سفارش آنلاین غذا

»امیــن ســلامی پرگو«، مدیــر مجموعــه 
افُــود در لینکدیــن خــود اعلام کــرده که 
بازار ســفارش غذا در ایران ۳.۵ میلیارد 
دلار تخمیــن زده می شــود. بــا توجــه به 
نــرخ دلار، این عدد ارزشــی بیش از ۱۷۷ 
همــت را نشــان می دهــد. او در ادامــه، 
ســهم ســفارش آنلاین غذا را ۱۷ درصد 
یــا بــه معنــی دیگــر ۳۰ همــت معرفــی 
می کنــد و می گویــد: »از کل حجــم بازار 
آنلایــن غــذا، حــدود ۱۵ درصــد ســهم 
پلتفرم هــای فروشــگاه های زنجیــره ای و 
بازیگــران محلــی اســت و ۸۵ درصد آن 
ســهم بازیگــر فعلــی ایــن حــوزه اســت. 
اگــر متوســط ارزش هــر ســفارش غــذا 
را بــه طــور میانگیــن ۳۰۰ هــزار تومــان 
در نظــر بگیریــم، روزانــه حــدود ۲۵۰ تــا 
۲۸۰ هــزار ســفارش آنلایــن غــذا از 
ســرویس های مختلــف غــذا، کافــه و… 
وجود دارد.« او در ادامه صحبت هایش 
خاطرنشــان می کند: »بدون  شک یکی 
از شــاخصه های مهــم رضایتمنــدی 
مشتری، داشتن قدرت انتخاب است.«

NEWSخبر
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 حــدوداً از دوره دوم نظام صنفی رایانه ای 
درگیر کارهای صنفی بوده اید و اکنون نیز در آستانه 
انتخابات دور هفتم هســتیم. به نظر شــما در ادوار 
گذشــته چه خلأ هایی وجود داشــته که باید در دور 

هفتم آنها را بر طرف کرد؟ 
من این افتخار را داشتم که در کنار هیئت مدیره های مختلفی 
کار صنفی انجام دهم و در ایــن دوران چالش های متفاوتی 
را شــاهد بودم. در این مدت تــلاش کردیم تــا صدای بخش 
خصوصی باشــیم و به عنــوان نماینده ایــن بخش فعالیت 
کنیم؛ بزرگ ترین چالش برای ما همیشه وضعیت سیاسی 
و اقتصادی جامعه بود که به شــدت در رفتارها و کنش های 
سازمان نظام صنفی تاثیرگذار بوده است. ما به عنوان یک 
مجموعه مــردم نهاد که بایــد درآمد داشــته باشــد و بتواند 
بنگاه های اقتصادی خود را سرپا نگاه دارد و در عین حال هم 

بتواند خدمات خوبی ارائه دهد، همیشــه از اوضاع جامعه 
تاثیر پذیرفته ایــم و تلاش کرده ایم مدافــع منافع صنفی در 

شرایط مختلف و پرچالش اقتصادی باشیم. 

 چرا یک نهاد صنفی که بخش اقتصادی 
آن بســیار پررنگ اســت، باید از شــرایط سیاســی و 

اتفاقات روزانه آن تاثیرپذیر باشد؟ 
اتفاقــاً به نظــر مــن در تمامــی ایــن ســال ها همه ی رؤســای 
ســازمان نصر تلاش کرده اند تا نشــان دهند ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای اصلاً جنبه سیاسی نداشته و علاقه ای هم 
به فعالیت در این حوزه ندارد و تمرکز آن روی بهبود و توسعه 
کســب وکارهای خودش اســت. اما برخی مسائل سیاسی 
اجتناب ناپذیرند. برای مثال وقتی که ما درگیر مسائلی چون 
صیانت یــا فیلترینگ یا تحریم می شــویم، چنیــن مواردی 

ناخــودآگاه کســب وکارها را به خــود درگیر می کننــد. با بروز 
مواردی همچون نوسان نرخ ارز که وابسته به اوضاع سیاسی 
است، بی شک فعالیت اقتصادی شرکت ها تاثیر می پذیرد. 
این درگیر شدن کســب وکارها و تاثیرپذیری باعث می شود 
که امیدشان در رفع این مسائل یا کاهش آسیب ها از طریق 

مذاکره سازمان نظام صنفی با حاکمیت باشد. 

 ریاست کل سازمان نظان صنفی از طریق 
حکم رئیســجمهور انتخاب می شــود؛ به نظر شما 
دولت تا چه اندازه می تواند در مسائل سازمان نظام 

صنفی رایانه ای دخالت کند؟ 
همان طور که گفتید رئیس سازمان با حکم مستقیم رئیس 
جمهــوری مشــخص می شــود و در طــول ســالیان گذشــته 
مداخله دولت در امور سازمان افزایش پیدا کرده است. اما 

نگاهی به ساختار نظام 
صنفی رایانه ای تهران

راه حل ایجاد 
کمیسیون های 
متعدد نیست

بهناز آریا، رئيس کمیسیون افتای سازمان 
نصر تهــران بــا اشــاره به ایــن موضــوع که 
ســاختار سنتی کمیســیون های ســازمان 
نظــام صنفــی رایانــه ای دیگــر پاســخ گوی 
نیازهــای روز ایــن حــوزه نیســتند، مطــرح 
می کند کــه بســیاری از این کمیســیون ها 
بــا یکدیگــر هم پوشــانی دارنــد. او ادامــه 
می دهد: »ایجاد چنین کمیســیون هایی 
بر اســاس نیــاز بــوده امــا همیشــه راه حل 
ایجــاد کمیســیون های متعــدد نیســت. 
اکنــون وقــت آن اســت کــه ایــن ســاختار 
ســنتی برهــم بخــورد.« آریــا می افزایــد: 
»بــرای مثــال موضوعــی ماننــد امنیــت 
تنهــا در کمیســیون امنیــت معنــا پیــدا 
نمی کند، بلکه در کمیسیون های فین تک، 
ســخت افزار و نرم افــزار و غیــره هــم معنی 
پیدا می کنــد و رویکردی فرابخشــی دارد. 
بســیاری از بخش هــای فنــاوری اطلاعات 
از این جنــس هســتند. بــه عــلاوه از آنجا 
کــه بســیاری از فناوری های نوین هنــوز در 
ابتدای راه هستند، بنابراین صنف ما باید 
آنقدر چابک باشــد که زودتر با تغییرات و 
پیشــروی های فناوری در دنیــا تطابق پیدا 
کند، زیرا ادعای بخش خصوصی چابک 
بودن است.« مدیرعامل گروه شرکت های 
کهکشــان بــاور دارد کــه در ایــن مرحلــه از 
حیــات ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای 
تقابل دو نســل اتفاق افتــاده اســت. او در 
این مــورد توضیــح می دهــد: »از یک ســو 
نســلی را داریم کــه نرم افزار و ســخت افزار 
را می دانند و از یک ســو نســل جدیــدی را 
داریم که به مزربندی ها به این شکل قائل 
نیســتند. اما در اینجا هم از طریق تعامل 
می توانیم به نتیجه برسیم.« او همچنین 
در این زمینه تأکید می کند: »ما همیشــه 
صحبت از تعامل می کنیم اما این تعامل 
از جنــس تعامــلات بیــرون صنف اســت 
و از تعامــلات لازم در داخــل صنــف غافل 
شــده ایم. کمیســیون های مــا بــه صــورت 
جزیره ای در حال کار هستند؛ هرچند که 
کارهایی بزرگی انجام می دهند اما تعامل 
با دیگر کمیســیون  ها را فراموش کرده اند. 
نتیجه تعامل هم افزایی است و باید آن را فرا 
بگیریم و تمرین کنیم. باید آموزش پذیری را 
همواره جزئی جدانشدنی از خود بدانیم؛ 
زیرا حــوزه  فعالیتی مــا چنین رویکــردی را 
ایجــاب می کنــد و اساســاً ویژگــی بخــش 

خصوصی هم به همین شکل است.«

POINT OF VIEWدیدگاه

تلاش کردیم خصوصی بودن 
سازمان را حفظ کنیم

بهناز آریا، رئيس کمیسیون افتای نصر تهران بر لزوم تقویت تعاملات درون صنفی سازمان 
نظام صنفی رایانه ای تاکید می کند

»بهناز آریا«، رئیس کمیسیون افتای نصر تهران و مدیرعامل گروه شرکت های کهکشان از چالش های سازمان صنفی می گوید؛ چالش هایی که این سازمان از فرایند 
انتخابات تا فعالیت های صنفی خود با آن روبه رو است. یکی از نقاط قابل تاملی که آریا در این گفت وگو مطرح می کند، تاثیرپذیری یک نهاد صنفی اقتصادی از شرایط 

سیاسی کشور است. به گفته او وقتی مسائل سیاسی از جنس مواردی چون »صیانت« و »فیلترینگ« مطرح می شوند، ناگزیر بر اوضاع یک نهاد صنفی اقتصادی چون 
سازمان نظام صنفی رایانه ای نیز تأثیرگذار خواهند بود.  همچنین او دولتی شدن یک نهاد صنفی را نادرست می خواند اما از سویی دیگر تعامل با دولت را نیز لازمه ای برای 

بقای نصر و به طور کلی نهادهای غیردولتی می داند. در این گفت وگو همچنین به موضوع انتخابات در سازمان نظام صنفی رایانه ای پرداخته شده است. 

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

برای سومین سال متوالی 
اتفاق افتاد 

 اخذ مجوز 
سندباکس بازار 
سرمایه توسط 

مزدکس
پلتفــرم مزدکــس ارائــه دهنــده خدمــات 
آنلاین مبادلات دارایی دیجیتــال و اولین 
پلتفــرم دارای مجــوز ســندباکس بــازار 
سرمایه در ایران است که در سومین سال 
فعالیــت خــود موفــق شــد بــا اخــذ مجوز 
ســندباکس از ســازمان بورس ۳ صندوق 
ETF بــازار ســرمایه را بــر بســتر بلاکچین 
عمومی توکنایز کرده و به ســرمایه گذاران 

عرضه کند. 
در حال حاضر ۳ صندوق از انواع مختلف 
درآمــد ثابــت، طــلا و اهرمــی در مزدکــس 
فهرســت شــده و کاربــران می تواننــد بــه 
صــورت ۲۴ ســاعته و در ۷ روز هفتــه از 
امکان معامله آنهــا بهره مند شــوند. این 
صندوق هــا عبــارت هســتند از صنــدوق 
»ســرمایه گــذاری کارا«، »ســکه طــلای 

کهربا« و »سرمایه گذاری اهرم«.
لازم به ذکــر اســت بحث پشتوانه ســازی 
دقیــق بــرای توکنایــز دارایی هــا در بســتر 
بلاکچین آن هــم با نظــارت قانون گــذاران 
یکی از چالش های مهم معاملات ســهام 
دیجیتال اســت و پلتفرم هــای معاملاتی 
ارائــه چنیــن  بــرای  موظــف هســتند 

سرویسی، تاییدیه لازم را دریافت کنند.

مزایای خرید 
صندوق های بورسی در 

مزدکس 
مهم تریــن مزایــای خریــد صندوق هــای 
بورسی مزدکس عبارتند از: امکان معامله 
۷/۲۴ بدون دامنه نوسان؛ تسویه حساب 
آنــی؛ بســتری شــفاف، ایمــن و غیرقابــل 
دســتکاری؛ تحــت نظــارت قانون گــذاران 
و کامــلاً قانون منــد؛ امــکان وثیقه گــذاری 
جهت اخذ اعتبار. پلتفرم ایرانی مزدکس 
با اتکا به دانش و تجربه تیم حرفه ای خود 
توانسته همگام با تحولات جهانی حرکت 
و قابلیت های جذابی مثل معامله ۷/۲۴ و 
دریافت وجه فوری صندوق های بورسی را 

به کاربران خود عرضه کند.

NEWSخبر

رضا جمیلی، مدیر توسعه کسب وکار راه کار از محورهای رویداد 9 ژانویه می گوید 

اضافه شدن بخش 
نمایشگاه و کارگاه به رویداد

رویداد »۹ ژانویه« قرار اســت برای سومین بار توسط کارخانه 
نــوآوری رســانه راه کار برگــزار شــود. این رویــداد از ســال ۱۴۰۰، 
بــه مناســبت ســالگرد روزی کــه بیت کوین بــرای اولین بــار در 
دسترس عموم قرار گرفت، با هدف گردهم آمدن کسب وکارها 
و فعالان حوزه رمزارز، بلاکچین و دارایی دیجیتال برگزار شده 
تا به صــورت تخصصــی در ایــن حوزه ها مباحــث لازم مطرح 
شــود و متخصصان بــه تعامل بــا یکدیگــر بپردازنــد. رویداد 
۹ ژانویــه رویدادی اســت که در ســال های گذشــته بــه یکی از 
مهم ترین دورهمی ها و برنامه های اکوسیستم نوظهور رمزارز 
و دارایی دیجیتال ایران تبدیل شده و فرصتی است برای اینکه 
مهم ترین مســائل این فضــا در آن مــورد بحث و بررســی قرار 
گیرد. کارخانه نوآوری رســانه راه کار در نظر دارد ســومین دوره 
رویــداد ۹ ژانویــه را ۱۹ و ۲۰ دی ماه امســال با حضــور مدیران و 
فعالان صنعــت رمــزارز، بلاکچیــن و دارایی دیجیتــال و دیگر 
صنایع مرتبط ازجمله سرمایه گذاری، مشاوره و بازارهای مالی 
برگزار کند. رویدادی که قصد دارد با بحث های کارشناســی و 
آینده پژوهشی، تصویر روشــن تری از فرصت ها و تهدیدهای 
بــازار رمــزارز و فناوری هــا و نوآوری هــای مبتنــی بــر بلاکچین، 
هم بــرای اکوسیســتم کســب وکارهای نــوآور و هم بــرای نظام 
اقتصــادی و مالــی کشــور، ارائه دهــد. نمایشــگاه، کنفرانس، 
کارگاه، شبکه ســازی و کاریابــی مهم ترین بخش هــای رویداد 
دوروزه ۹ ژانویــه در ســال ۱۴۰۲ خواهد بــود. در اولین دورهمی 
رویداد ۹ ژانویه، »رضا باقری اصل«، دبیر شورای اجرایی فناوری 
اطلاعات؛ »مجتبی توانگر«، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال 
مجلــس؛ »فرزیــن فردیــس«، نایب رئیــس وقت کمیســیون 
اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران و »رضا 
قربانی«، عضــو هیئت مدیره ســازمان نظام صنفــی رایانه ای 
اســتان تهران ســخنرانی کردند.  ســال گذشــته نیــز کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار، رویداد »آینده کسب وکارهای بلاکچین، 

رمزارز و دارایی دیجیتال« را برای دومین بار برگزار و با دعوت از 
سخنران هایی از بخش خصوصی و حاکمیتی، فرصتی برای 
تعامل در این اکوسیستم فراهم کرد. همچنین در این رویداد 
مخاطبان و فعــالان حوزه رمــزارز حضور داشــتند و رویــداد با 
استقبال گرم آنها همراه شد. در حاشیه این رویداد نیز فعالان 
اکوسیستم بلاکچین فرصتی برای دیدار با نمایندگانی از بخش 
دولتی و همچنین سایر فعالان این حوزه داشتند و به تعامل 
و گفت وگو دربــاره وضعیت فعلی کســب وکارهای بلاکچین، 

رمزارز و دارایی های دیجیتال و آینده آن پرداختند.

 محورهای رویداد 9 ژانویه
»رضا جمیلی«، مدیر توسعه کسب وکار راه کار و دبیر رویداد 
۹ ژانویــه در خصــوص محورهــای اصلــی ســومین دوره ایــن 
رویداد می گوید: »امسال ما پنج بخش را برای رویداد ۹ ژانویه 
طراحی کرده ایم که یک بخش آن کنفرانس یا همایش است 
که در سال گذشته محور مرکزی رویداد همین موضوع بود. 
در رویداد دو سال گذشته، تمرکز ما این بود که به فضای این 
کسب وکار رسمیت ببخشیم؛ از این رو ۱۰ صرافی رمزارز ایرانی 
را انتخاب کردیم که تمرکز همایش رویداد روی این صرافی ها 
بود و در کنار آن ســعی کردیم چهره های صنفــی و مرتبط با 
رگولاتوری را هم در کنار خود داشته باشیم. همچنین دیگر 
ذی نفعان اکوسیستم که در فضای دارایی دیجیتال و رمزارز 
و بلاکچین کشــور مشــارکت داشــتند، مانند اســتارتاپ ها، 
سرمایه گذاران خرد، سرمایه گذاران سازمانی و سرمایه گذاران 

خطرپذیر در رویداد اول حضور داشتند.«

 گســترش شبکه ســازی در ســومین رویــداد 
9 ژانویه

او در ادامه توضیح می دهد: »در رویداد اول تا حدودی بحث 

شبکه ســازی را نیز داشــتیم. در رویداد دوم کــه در کتابخانه 
ملی برگزار شد، سعی کردیم این بخش را پررنگ تر کنیم. به 
این معنی که احساس کردیم تعامل بخش های مختلف این 
فضا به  عنوان یک موضوع اصلی این اکوسیستم محسوب 
می شود. هدف ما این بود که از چهره های کسب وکاری گرفته 
تا چهره هــای رگولاتوری و ســرمایه گذاران و نیروی انســانی و 
همچنین افرادی که به این فضا علاقه دارند و فناوری بلاکچین 
برای آنها اهمیت دارد، در این رویداد جمع شوند و با یکدیگر 
ارتباط بگیرند. از دل این ارتباط ها، همکاری هایی هم ایجاد 
 شــد.« رضــا جمیلــی در مــورد بخش هــای مختلــف رویداد
۹ ژانویه گفت: »در رویداد سال جاری ما به این نتیجه رسیدیم 
با توجه به بازخوردهایی که از دو رویداد گذشته گرفتیم، آن را 
هم از نظر کمی و هم از نظر کیفی گسترش دهیم و پنج بخش 
اصلی برای آن تعریف کردیم که یکی از آنها بحث شبکه سازی 
اســت. بحث دیگــر، نمایشــگاه رویداد اســت که بــا حضور 
کســب وکارهای بیشــتر، بســیار بزرگ تر برگزار خواهد شد. 
مورد دیگر همان طور که اشاره شد، بخش کنفرانس یا همایش 
است. علاوه بر این موارد، دو بخش جدید دیگر را نیز اضافه 
کرده ایم که بخش های کاریابی و جایزه است. ما امسال، جایزه 
سال اکوسیستم رمزارز را خواهیم داشت که آن را به برخی از 
کسب وکارها و چهره های برجسته خواهیم داد.« او در ادامه 
اضافه کرد: »از طرفی با توجه به مشکلاتی که در حوزه منابع 
انســانی، جذب نیرو و پیدا کردن نیروهای متخصص وجود 
دارد، فضایــی را فراهم می کنیم کــه نیازمندی های مربوط به 
حــوزه کاریابی نیــز برای کســب وکارهای فعــال در ایــن حوزه 
برطرف شــود. تغییر دیگری که در رویداد ســال جاری وجود 
دارد این اســت که در ســال گذشــته نمایشــگاه را به شــکل 
محدود داشــتیم اما در ســال جاری، نمایشــگاه یک بخش 

جداست و به صورت مفصل برگزار خواهد شد.«

I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــاره 122
28 آبـــــــــــــــــــــــان 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

11

فين تک
F I N T E C H در گفت و گو با امیرحسین داودیان روندهای فین تک در دنیا و ایران بررسی شد 

چشم انداز بازار 
10هزارمیلیاردی برای لندتک ها

»امیرحســین داودیان«، معــاون مدیرعامــل بانک تجارت 
معتقد اســت که الزامات بانک مرکزی ممکن است باعث 
کندشدن سرعت رشد کسب و کارها شود، اما رویکرد مثبتی 
دارد. ایــن اقدامــات هــم در جهت کم کردن ریســک بــوده و 
کاهش ریســک به معنای پذیرفتن فضای جدید است. به 
گفته داودیان نبایــد این طور تعبیر شــود که چــون رگولاتور 
چاره ای در مقابل پذیرش فضاهای جدید نداشته، ریسک 

را با ایجاد محدودیت کاهش داده است.
امیرحسین داودیان، معاون مدیرعامل بانک تجارت مهمان 
قســمت ســوم از فصل دوم اتاق آبی در گفت و گــو با »میثم 
سلیمانی«، سردبیر رسانه های آنلاین »راه کار« از روندهای 

فین تک در دنیا و ایران سخن گفت.
داودیان با اشاره به بلوغ فین تک ها در جهان و ایران و مقایسه 
آنها با یکدیگر توضیح داد: »چهار سرفصل برای بررسی بلوغ 
وجود دارد؛ تعــداد بازیگــران، حجم ســرمایه گذاری، حجم 
درآمد ایجادی و حجم کاربــر؛ فاکتور دیگری با عنوان حجم 
تنوع خدمات و محصــولات هم می توان به ســایر فاکتور ها 

اضافه کرد.«
او ادامه داد: »اگر به این آمارهای بین  المللی نگاه کنیم، این 
ارقام به چند صد میلیارد دلار رسیده اند و می توان گفت که 

این بازار بالغ است، اما اشباع نیست.«

 رگولاتور در فاز مدیریت است
ســردبیر رســانه های آنلاین راه کار در ادامه با اشاره به اینکه 
حــدود ۱۱ میلیــون ایرانــی از کریپتوهــا اســتفاده می کنند و 
رگولاتور نمی تواند استفاده از رمزارزها را ممنوع کند، مطرح 
کرد که بانک مرکزی با این دســت از اقدامات سعی می کند 

فضا را محدود کند.
داودیان اما در پاسخ به این گفته، توضیح داد: »ما نمی توانیم 

کریپتو را با دلار مقایسه کنیم. کریپتو یک فناوری است مثل 
بلاکچین، اما ان اف تی یک زیرساخت است که تعداد زیادی 
کسب وکار روی آن تعریف شده اند و یکی از این کسب و کارها 
مربوط به توکنایز کردن می شــود؛ بنابراین رگولاتور در حال 
حاضر در فاز مدیریت اســت که ممکن است این مدیریت 
کند باشــد. اما این طــور نیســت که بگوییــم رگولاتــور چون 
چاره ای نــدارد بدین شــکل فضا را مدیریــت می کند که این 

حجم به حداقل برسد.«

 سهم بازار لندتک ها از 10 هزار میلیارد تومان 
می گذرد

بــه گفتــه معــاون مدیرعامــل بانــک تجــارت، دنیــا بحــران 
لندتک ها را تجربه کرده و مــا در ایران با تأخیر به این بحران 
می رسیم. آمارهای جهانی این بحران در سال ۲۰۲۲ شروع 
شد که ناشی از افزایش نرخ بهره بود. تعداد لندتک ها در دنیا 
و حجم سرمایه گذاری روی این کسب و کارها زیاد شده بود، 
اما پس از این بحران در دنیا موضوع تأمین مالی مطرح شد 
و قدرت خرید خانواده ها کاهش پیدا کرد و ســرمایه گذارها 

عقب کشیدند و ضریب نکول افزایش یافت.
داودیان اظهار داشــت: »باید در نظر داشــت که بخشــی از 
جامعه افرادی که از لندتک ها استفاده می کنند، در پی تأمین 
مالی هستند و بخش دیگر به دنبال افزایش رفاه و راحتی اند. 
به عبارتی این دسته از افراد بیشــتر در معرض بیکاری و در 
نهایت نکول هســتند. اما در ایران این بحران به چه شــکل 

رخ  داده است؟«
او در توضیح این موضوع بیان کــرد: »در ایران لندتک ها در 
فاز معرفی سعی کردند با استفاده از منابع شان، نرخ شمول 
دسترسی مردم به اعتبارات خرد را بالا ببرند. در بازار لندتک 
ایران، بیشــتر آنها از منظر ســهامداری با یک بانک یا گروه  

صنعتی ارتباط و اتصال برقــرار کردنــد. لندتک هایی که به 
گروه های صنعتی متصل شدند با یک پله فاصله، به جهت 
دسترســی به ضریب اهرم بانک ها و منابع مالی، به ســراغ 
بانک ها رفتند.« به گفته داودیان لندتک ها برای تسهیلات 
خردشــان ضامن و وثیقه نمی خواهند که در صورت نکول، 
پس گرفتن این مبالغ برای آنها هزینه سنگینی به دنبال دارد. 
نداشتن ضامن و وثیقه باید در سیســتم اعتباری کشور با 
اعتبارسنجی جامع تر حل شود. وزارت اقتصاد نیز در تلاش 
است تمام بانک ها را مکلف کند تا فرایند اعطای تسهیلات 
خردشان را غیرحضوری کنند. او با بیان اینکه عدد دقیقی 
از بازار لندتک ایران ندارد گفت: »گمان می کنم ســهم بازار 
لندتک ها در ایران امســال به ۱۰ هزار میلیارد تومان برسد و 

حتی آن را رد کند.«

 آیا لندتک ها ظرفیــت مدیریت ایــن ارقام را 
دارند؟

معــاون مدیرعامــل بانــک تجــارت در پاســخ بــه این ســؤال 
میثم ســلیمانی گفت: »آنچه بانک هــا در تحلیل اعتباری 
می تواننــد، لندتک هــا نیــز می توانند داشــته باشــند. پس 
در ســطحی که نظام بانکی تســهیلات خرد ارائــه می دهد، 

لندتک ها نیز قادر به ارائه و مدیریت آن هستند.«
امیرحســین داودیان با اشــاره به این موضوع که آیا ممکن 
اســت با ایــن رونــد بــا بحــران بدهــی مواجــه شــویم گفت: 
»متغیرهای مختلــف اقتصــاد کلان روی این مســئله مؤثر 
اســت، اما ایران با بحــران بدهی جهانی همســو و همســاز 
نیســت. مردم ایران همچنین مبنای زندگی شان بر اساس 
بدهی نیست و توده مردم مالک دارایی خود هستند، پس 
ممکن است که با ضرر مواجه شویم اما بحران بدهی مقوله 

دیگری است. 

NEWSخبر

 جزئیات دهمین همایش 
بانکداری الکترونیک 
و نظام های پرداخت 

منتشر شد 

رونمایی از 
ره نگاشت فین تک 

بانک مرکزی
دهمیــن همایــش بانکــداری الکترونیک 
و نظام هــای پرداخــت با عنــوان »گــذار به 
بانکــداری هوشــمند« بــه همــت بانــک 
مرکزی، پژوهشکده پولی و بانکی و حمایت 
شــرکت ملی انفورماتیک در روزهای ۲۹ و 
۳۰ آبان ماه ۱۴۰۲ در مرکز همایش های بین 
المللی صداوســیما برگزار می شــود که در 
دومین روز این همایش، از طرح ره نگاشت 
فین تک بانک مرکزی رونمایی خواهد شد.
بانکــداری هوشــمند؛ مفاهیــم، روندهــا و 
آثــار، نقشــه راه بانکــداری هوشــمند، 
تجربه مشــتری در بانکداری هوشــمند و 
سیاست گذاری و تنظیم گری هوشمند از 
جمله محورهای اصلی این همایش است.
همچنین، »محمدرضا فرزین«، رئیس کل 
بانــک مرکــزی؛ »عیســی زارع پــور«، وزیر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات؛ »پیمــان 
قربانی«، رئیس پژوهشکده پولی و بانکی؛ 
»روح الله دهقانــی فیروزآبــادی«، معــاون 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
ریاســت جمهوری و »مهــران محرمیان«، 
معــاون فناوری هــای نوین بانک مرکــزی از 
جمله سخنران های افتتاحیه این همایش 
هســتند. در دو روز ایــن همایــش، ۱۵ 
نشست تخصصی، ۱۳ کارگاه آموزشی، ۸ 
کارگاه ارائه محصول و ۶ برنامه ارائه مقاله 
در بــازه زمانــی ۸ صبــح تــا ۱۸ عصــر برگزار 
خواهد شد. موضوعات نشست ها درباره 
دیفــای، تنظیم گــری و نظارت هوشــمند، 
امنیت و یادگیری ماشین، اعتبارسنجی، 
سامانه های کشف تقلب و پول دیجیتال 
بانک مرکزی اســت. همچنیــن در فضای 
نمایشــگاهی و فرصت هــای ایــن رویــداد 
حدود ۳۰ شرکت، بانک و هلدینگ حضور 
خواهند داشــت. علاوه بر این، در روز دوم 
دهمین همایش بانکــداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت، از ره نگاشت فین تک 
بانک مرکزی با حضور مقامات و مسئولان 
بانــک مرکــزی رونمایــی خواهــد شــد. 
اختتامیه همایش نیز با سخنرانی »پیمان 
قربانی«، رئیس پژوهشکده پولی و بانکی و 
»علیرضا ماهیار«، مدیرعامل شرکت ملی 
انفورماتیک برگزار و شرکت های برگزیده در 
زمینه نوآوری شبکه و نظام های پرداخت 
نیــز در جشــنواره دکتر نوربخــش معرفی 

خواهند شد.

I N T E R V I E W
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»ســید عبــاس مــرادی«، فارغ التحصیــل مقطــع دکترای 
رشته مدیریت منابع انســانی از دانشگاه تهران و مدرس 
مدعو دانشگاه تهران است. او چهار سال در شرکت آسان 
پرداخت در حوزه منابع انسانی فعالیت کرده و قبل از آن 
هم در سازمان های دیگر سمت های مشابه داشته است. 

در حال حاضــر ۵ ماه اســت که به عنــوان مدیر 
سرمایه انسانی در شرکت تجارت الکترونیک 

پارسیان مشغول به کار است.
کارنگ ایــن هفتــه به ســراغ مــرادی رفتــه تا در 
مورد تأثیــر هوشمندســازی بــر منابع انســانی 
گفت وگو کند. به نظر می رســد هوشمندسازی 
هنــوز در ایــران بــه طــور برجســته اجرا نشــده؛ 
اما ســازمان های زیادی به اهمیــت آن پی برده 
و بــه ســمت آن در حرکت اند. هوشمندســازی 
نه تنهــا می توانــد بــر چالش هــای کلــی واحــد 
منابع انســانی ماننــد زمان، ســرعت و رضایت 

ذی نفعــان تأثیر مثبت بگــذارد، بلکه در حــل چالش های 
خاص هر سازمان هم کارگشا است.

 
 هوشمندســازی در کــدام بخش هــای 
منابــع انســانی بــه کار بــرده می شــود؟ ایــن مقوله 
چطــور می توانــد بــه شــرکت ها در زمینــه جــذب و 

نگهداشت نیروها کمک کند؟
اجــازه بدهیــد بــرای پاســخ به ایــن ســؤال به 
مقالــه ای اشــاره کنــم کــه در ســایت انجمــن 
مدیریــت منابــع انســانی آمریــکا بــا عنــوان 
»منابــع انســانی چگونــه می توانــد اعتمــاد 
مدیرعامــل را جــذب کند؟« به چاپ رســیده 
اســت. در ایــن مقاله ســه نقــش بــرای واحد 
منابع انســانی برشــمرده شــده است. نقش 
اولی که برخی از واحدهای منابع انسانی ایفا 
 )Reactor( می کنند، نقــش واکنش دهنــده
است. بر اساس این نقش، واحدهای منابع 
انســانی به نوعی یک گام از سازمان عقب تر 
هســتند و منتظــر می ماننــد، ببیننــد ســازمان بــه کــدام 
سمت وســو مــی رود تا آنهــا نیــز به همــان ســمت حرکت 

کنند. دومین نقشــی کــه در این مقاله به آن اشــاره شــده 
اســت، نقــش پارتنــر )Partner( یا شــریک اســتراتژیک 
اســت. طبق ایــن نقش، منابــع انســانی پابه پا با ســازمان 
حرکت می کند. اما نقش سوم که تمرکز اصلی مقاله روی 
آن اســت، نقش پیش بینی کننده )Anticipator( است. 
مطابــق با این نقش، منابع انســانی لازم اســت، همیشــه 
یک گام جلوتر از سازمان باشــد. در واقع این واحد است 
که باید به ســازمان بگوید که در کدام جهت حرکت کند و 
به سازمان سمت وسو بدهد و برای اینکه این نقش خود را 
به خوبی ایفا کند، نیاز دارد که داده محور باشد. به همین 
خاطر اســت که مباحث جدیدی همچون تجزیه وتحلیل 
منابــع انســانی )HR Analytics( در راســتای ایــن نقــش 

مطرح می شود. 

 واحد منابع انسانی چگونه می تواند به 
چنین نقشی در سازمان خود برسد؟

اگر منابع انســانی میخواهد نقــش پیش بینی کنندگی را 
به خوبی ایفا کنــد، نیاز دارد داده محور باشــد، بر اســاس 
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دیجیتال است
شــنبه، ۲۷ آبــان ۱۴۰۲، مراســم افتتاحیه 
بوت کمــپ »آینده ســازان دیجیتــال« 
ایرانســل، بــا حضــور اســاتید ایــن دوره و 
شرکت کنندگان برگزار شد. این بوت کمپ 
توســط ایرانســل و بــا هــدف دسترســی 
عمومــی بــرای علاقه منــدان بــه دوره های 
آموزشی کاربردی و آشنایی با فناوری های 
روز دنیا و به  عنوان بخشــی از مسئولیت 
اجتماعی این شرکت با مشارکت دانشگاه 
تربیــت مــدرس و بــا همــکاری شــرکای 
بین المللــی ایرانســل، به صــورت رایــگان 
برنامه ریــزی و اجــرا شــده اســت. »بیــژن 
عباسی آرند«، مدیرعامل ایرانسل در این 
مراســم گفت: »هــدف مــا از برگــزاری این 
بوت کمپ، فراتر از یک گردهمایی است. 
ایــن دوره امــکان ویــژه ای اســت کــه بــرای 
کمک به رشــد ایده های جدیــد، حمایت 
از افــراد بــا اســتعداد، بهبود اکوسیســتم 
دیجیتــال و تأثیرگذاری بر مســیر فناوری 
در کشور، طراحی شده است. در روزهای 
آینده طی این دوره که به صورت حضوری، 
آنلایــن و آفلایــن قابــل مشــارکت اســت، 
شــرکت کنندگان از دانشــگاه های برتــر 
سراسر ایران، خود را در محیطی می بینند 
که آزادانه می توانند فناوری را با خلاقیت 
ترکیب کنند و با شبکه ســازی، نــه تنها از 
استادان، بلکه از یکدیگر هم یاد بگیرند.« 
از آغاز ثبت نام این بوت کمپ، بیش از هزار 
نفر از دانشجویان و نخبگان دانشگاه های 
برتــر، رزومه هــای خــود را ارســال کــرده و 
پس از طــی مراحــل مصاحبــه، ۱۱۰ نفر از 
دانشــجویانی که بــا معیارهای تســلط به 
زبان انگلیســی، معــدل، دانــش فنی و… 
امتیــاز بالاتــری داشــتند، برای دعــوت به 
بوت کمــپ برگزیــده شــدند. در ایــن دوره 
آموزشــی، شــرکت کنندگان، مباحــث 
مرتبط با صنعت ارتباطات و فناوری های 
نویــن ماننــد رایانــش ابــری، نســل پنجم 
شــبکه تلفن  همراه، هوش مصنوعی و… 
را با تدریس مدرسان بین  المللی، آموزش 
می بیننــد. ایــن بوت کمــپ کــه از ۲۷ آبان 
تــا ۴ آذر ۱۴۰۲ بــه مدت هشــت روز برگزار 
می شــود، می توانــد زمینه ســاز آمادگــی 
مخاطبــان بــرای اشــتغال در بخش هــای 
مختلف صنعت ICT شده و امکان جذب 
آنــان در شــرکت ایرانســل، ایرانســل لبز، 
شرکت های همکار ایرانسل و دیگر فعالان 

صنعت ICT را فراهم کند.
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